
5کلان چهارشنبه    19 مهر  1402    شماره  96

Iran economy newspaper

همچنین در مخالفت بـــا بند)ث( ماده 
46 گفـــت: با این حکم موافق نیســـتیم 
چـــون بالغ بـــر ۸0 ســـال اســـت کـــه در 
کشـــور گاز فلـــر تولید می شـــود و اکنون 
می خواهیم همه اقدامات را در ۵ ســـال 

انجام دهیم، این کار شـــدنی نیســـت.
رئیس ســـازمان برنامه و بودجه با بیان 
اینکـــه روزانـــه 40 میلیون متـــر مکعب 
گاز فلر تولید می شـــود اظهار داشـــت: 
در ایـــن مـــاده آمده اســـت کـــه اگر این 
میـــزان گاز فلر جمع نشـــود بـــه میزان 
۷۵ درصد وزن صادراتی جریمه در نظر 
گرفته می شـــود، باید بدانیم جمع آوری 
گاز فلـــر نیـــاز بـــه ســـرمایه گذاری دارد 
و منابعـــی هـــم بـــرای ایـــن کار تعریـــف 

نشـــده است.
 منظـــور اضافـــه کرد: بـــرای اســـتنکاف 
از جمـــع آوری گاز فلـــر جریمـــه 16۵هزار 
میلیارد تومان برای تأسیســـات نفت در 
نظر گرفته شـــده این در حالی است که 
کل بودجه نفت 1۵0 هزار میلیارد تومان 
اســـت، باید تناسب بین جرم و مجازات 
برقرار باشـــد. این اعداد شدنی نیست. 
گاز فلر بـــه این راحتی قابـــل جمع آوری 
نیســـت نیـــاز بـــه ســـرمایه گذاری دارد، 
نمی توانیـــم ایـــن پیشـــنهاد را اجرایـــی 
کنیم چـــون این موضوع به تأسیســـات 

نفت و گاز آســـیب جـــدی می زند.
 

محدود شدن اختیارات 
رئیس جمهور

دیگـــر  بهینه ســـازی  ســـازمان  تشـــکیل 
موضوعی بـــود کـــه دولت بـــا آن مخالف 
اســـت. داوود منظـــور، رئیـــس ســـازمان 
برنامـــه و بودجه در مخالفـــت با جزء )2( 
بند )الـــف( مـــاده )46( عنوان کـــرد: این 
بند که توســـط کمیسیون تلفیق پیشنهاد 
شـــده اســـت، می خواهد واحد ســـازمانی 
جدیدی ایجـــاد کنـــد و این ســـازمان زیر 
نظر رئیس جمهور اداره شـــود که مخالف 
آن هســـتیم. چـــرا  کـــه بـــر اســـاس اصل 
126 قانـــون اساســـی تأســـیس چنیـــن 
از اختیـــارات رئیس جمهـــور  موضوعـــی 
اســـت و تصویب آن ســـبب محدود شدن 

اختیـــارات رئیس جمهـــور می شـــود.
 رئیس ســـازمان برنامه و بودجه افزود: 
نکتـــه دوم اینکـــه از نظر کارکـــردی این 
تجمیـــع جـــواب نمی دهد. یعنـــی وقتی 
بخـــش بهینه ســـازی از دل وزارت نیـــرو 
جدا شـــود، دیگر کارکنـــان وزارت نیرو با 
این ســـازمان برون دســـتگاهی همکاری 
نخواهنـــد کرد. یا اگر بهینه ســـازی از دل 
وزارت نفت جدا شود، دیگر بدنه وزارت 
نفت بـــا این ســـازمان جدیـــد همکاری 
نخواهـــد کـــرد. همچنین ایـــن اتفاق در 
بهینه ســـازی مصـــرف ســـوخت که جزو 
حوزه وزارت راه و شهرســـازی اســـت هم 

خ خواهد داد. ر
 وی تأکیـــد کـــرد: نمی دانم دوســـتان 
چـــه  براســـاس  تلفیـــق  کمیســـیون 
معیـــار و چـــه مطالعه  و کـــدام تجربه 
بین المللـــی می خواهند بهینه ســـازی 
را از دســـتگاه ها جـــدا کننـــد و به یک 
دســـتگاه برون ســـازمانی بســـپارند. 
قطعـــاً بدانیـــد در صـــورت تحقق این 
موضـــوع، همیـــن مختصـــر اقدامات 
بهینه ســـازی کـــه انجـــام می شـــود بر 
زمیـــن خواهـــد مانـــد و بهینه ســـازی 
تعطیل می شـــود و دولت با این تغییر 

ســـاختار مخالف اســـت.

 در مصوبات مجلس در جریان بررسی 
لایحـــه برنامه هفتـــم توســـعه، تاکنون 
چندصـــد هـــزار میلیـــارد تومـــان برای 
دولت هزینه تراشـــی شـــده بدون آنکه 

منابع تأمین آنها مشـــخص باشـــد.
این موضوع مورد اعتـــراض نمایندگان 
دولت در جریان بررســـی لایحه برنامه 
هفتم توســـعه در صحـــن مجلس، قرار 

است. گرفته 
زمانـــی که ایـــرادات کارشناســـی دولت 
تلفیـــق  ن  کمیســـیو ت  بـــا مصو بـــه 
ح شـــد، جلســـاتی برگزار  مجلس مطر
و توافق شـــد که شـــاکله لایحـــه برنامه 
هفتم توســـعه به هم نخـــورد و مجلس 
تکالیـــف مالایطـــاق به دولـــت تحمیل 
نکنـــد امـــا در جریان بررســـی لایحه در 
صحـــن مجلـــس، ایـــن توافقـــات مورد 

بی توجهـــی قـــرار گرفته اســـت.
در روزهـــای اخیـــر مصوبـــات مجلـــس 
با اعتـــراض رئیـــس ســـازمان برنامه و 
بودجـــه مواجـــه شـــده اســـت و حتـــی 
کار بـــه جایی کشـــیده کـــه محمدباقر 
قالیبـــاف، رئیـــس مجلس هـــم حق را 
بـــه ســـازمان برنامـــه داده و به همیـــن 
دلیل بســـیاری از مصوبات صحن علنی 
بـــرای چکـــش کاری مجـــدد  مجلـــس 
به کمیســـیون تلفیـــق بودجـــه ارجاع 

شـــده است.
 داوود منظور هم  روز گذشـــته خبر داد 
که »رهبـــر معظم انقلاب پیـــش از این 
تأکیـــد داشـــتند کـــه برنامـــه به نحـــوی 
بررســـی شـــود که احکام هفتـــاد و پنج 
نشـــود. چرا که بار مالـــی ایجاد می کند 
و باید دیـــد که آیا چنیـــن حکمی قابل 

اجراســـت یا خیر.«

330هزار میلیارد تومان هزینه برای 
برقی کردن ناوگان حمل و نقل 

عمومی
در نشســـت علنی سه شـــنبه 1۸مهرماه 
مجلس شورای اســـلامی، داوود منظور، 
رئیس ســـازمان برنامه و بودجه درمورد 
جـــداول بخش صنعت گفت: بخشـــی 
از اهـــداف کمـــی تعیین شـــده در ایـــن 
جـــداول لایحه دولت اســـت و بخشـــی 
هـــم در کمیســـیون اضافـــه شـــده که 

قابلیت اجرایـــی ندارد.
منظـــور اضافـــه کـــرد: در ایـــن جداول 
آمده اســـت کـــه حداکثر نســـبت تردد 
ناوگان حمل  ونقل عمومی با ســـوخت 
فســـیلی در کلانشـــهر ها 20درصد شود 
یعنـــی بایـــد ۸0درصـــد تمـــام وســـایل 
نقلیه عمومـــی بـــه برقـــی تبدیل شـــود 
هر واحـــد 1۵میلیارد تومان قیمت دارد، 
الان حـــدود ۳0هزار خـــودرو در ناوگان 
عمومـــی داریم کـــه رقمـــی بالغ بر۳۳0 
همـــت هزینـــه دارد ســـؤال این اســـت 
آیـــا منابعی برای ایـــن کار در نظر گرفته 

شـــده است؟
 وی در مـــورد افزایـــش ظرفیت خودرو 
در ایـــن جداول بیان داشـــت: ظرفیت 
تولید خودرو برقـــی ۵00هزار پیش بینی 
شـــده اســـت ایـــن درحالـــی اســـت که 
کل ظرفیـــت تولید خـــودرو در بهترین 
حالت یک میلیون و ۵00هزار دســـتگاه 
خودروســـازان  آیـــا  اســـت  ســـال  در 

می تواننـــد یک ســـوم ظرفیـــت تولید را 
بـــه برقی تبدیـــل کننـــد؟ ایـــن اهداف 
خوبی اســـت اما قابل تحقق نیســـت.
منظـــور تصریح کـــرد: در مورد اســـقاط 
۵00 هـــزار خـــودرو در ســـال پیش بینی 
شـــده اســـت که تحقـــق پیـــدا نمی کند 
چون اگر دولت بخواهـــد در این زمینه 
خرید کنـــد و حداقـــل ۷0میلیون برای 
خرید یـــک دســـتگاه خودرو اســـقاطی 
در نظـــر گرفته شـــود ۳۵هـــزار میلیارد 
تومـــان در ســـال می شـــود و تـــا پایـــان 
برنامـــه، 1۸0 هزار میلیارد تومان اســـت 

کـــه قابل انجام نیســـت.
محمد باقر قالیباف که ریاســـت جلسه 
را برعهده داشـــت در مورد این جداول 
گفت: در این جداول مشـــکلاتی است 
که باید حل شـــود و برای بررسی بیشتر 

به کمیســـیون تلفیق ارجاع شود.
 

به نام کمیته امداد و به کام دیگران
داوود منظـــور همچنیـــن در مخالفـــت 
با بندالحاقـــی مـــاده )46( گفت: رهبر 
معظـــم انقـــلاب پیـــش از ایـــن تأکیـــد 
داشـــتند که برنامـــه به نحوی بررســـی 
شـــود که احـــکام هفتـــاد وپنج نشـــود. 
چـــرا کـــه بـــار مالـــی ایجـــاد می کنـــد و 
باید دیـــد که آیـــا چنین حکمـــی قابل 

اجراســـت یـــا خیر.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: 
این بنـــد هم چنـــد اشـــکال دارد و آن 
اینکه بـــه نام کمیتـــه امـــداد و به کام 
دیگران اســـت؛ یعنی واردکننده ای که 
تجهیـــزات خورشـــیدی را وارد می کند 
برای همه کشـــور این واردات را انجام 
می دهد و تجهیـــزات را فقط به کمیته 
امداد امام خمینی)ره( نمی فروشـــد. 
به عبارتـــی واردکننده حـــدود ۳ درصد 
از تجهیزات خورشـــیدی را بـــه کمیته 
امـــام خمینـــی)ره( خواهـــد  امـــداد 

. وخت فر
منظـــور تأکیـــد کـــرد: ممکـــن اســـت 
واردکننـــده بـــه بهانه فـــروش حدود ۳ 
درصـــد از تجهیزات به کمیتـــه امداد، از 
حقوق گمرکـــی معاف شـــود؛ در حالی 
که  9۷درصـــد تجهیزات را بـــه دیگران 
می فروشـــد کـــه تبعیض و ایجاد فســـاد 

و رانت اســـت.
وی بـــا بیـــان اینکـــه امـــکان تفکیـــک 
۳درصـــد از 9۷درصـــد در گمـــرک هـــم 
وجـــود دارد گفـــت: مگـــر روی بخشـــی 
از واردات در گمـــرک نوشـــته می شـــود 
واردات ویژه کمیته امداد و برای بخش 
دیگـــر واردات بـــرای ســـایر کـــه بتـــوان 
بـــرای آن معافیت یا عـــدم معافیت در 

نظـــر گرفت.
منظـــور درباره مالیات بـــر ارزش افزوده 
در این حکـــم گفت: مالیـــات بر ارزش 
افـــزوده نیروگاه هایـــی که بـــرای کمیته 
امداد و ســـایر نصـــب می شـــود، معاف 
از ارزش افزوده شـــده اســـت. در حالی 
که مالیات بـــر ارزش افزوده براســـاس 
مصرف کننده نیســـت بلکه بر اســـاس 
نـــوع کالا و کالاهـــای اساســـی اســـت. 
به عبارتی دارو و محصولات کشـــاورزی، 
معاف از مالیات هســـتند و برای ســـایر 

بخش هـــا امکان پذیر نیســـت.
  

جریمه ۱۶5هزار میلیارد تومان 
صنعت نفت

منظور، رئیس ســـازمان برنامه و بودجه 

 هزینه تراشی مجلس 
در برنامه هفتم

 انتقاد رئیس سازمان برنامه و بودجه از ارقام تخیلی
 در مصوبات مجلس

گزارش

 ارقام دست نیافتنی صادرات گاز
 پـــس از مخالفـــت نماینـــده دولـــت با 
میـــزان صـــادرات و واردات گاز و نظـــر 
رئیـــس مجلس شورای اســـلامی مبنی بر 
وجود ابهام، اعداد در نظر گرفته شـــده 
بـــرای آن در لایحه برنامه هفتم توســـعه 
بـــرای اصـــلاح بـــه کمیســـیون تلفیـــق 

ارجاع شـــد.
 1۷ ( دوشـــنبه  روز  علنـــی  جلســـه  در   
مهرمـــاه( مجلـــس شورای اســـلامی و در 
جریـــان پانزدهمیـــن نشســـت بررســـی 
لایحـــه برنامه هفتـــم توســـعه، بند )ت( 
مـــاده )44( لایحـــه به دلیـــل ابهـــام بـــا 
نظر رئیـــس مجلس شورای اســـلامی به 

کمیســـیون تلفیـــق ارجاع شـــد.
طبق بند )ت( که به کمیســـیون تلفیق 
ارجاع شـــد، به منظـــور تبدیـــل ایران به 
مرکـــز مبادلات )هـــاب( انـــرژی منطقه، 
با هـــدف دســـتیابی به حجـــم صادرات 
و واردات گاز کشـــور به ترتیـــب به میزان 
حداقل ۳0 میلیارد مترمکعب در ســـال 
واردات و ۵0 میلیارد مترمکعب در ســـال 
ســـوآپ فرآورده های نفتی و نفت خام از 
کشورهای مستقل مشـــترک المنافع به 
میزان 2۵0هـــزار بشـــکه در روز و تبادل 
تجـــارت )واردات و صـــادرات( و ســـوآپ 
برق کشـــور به میزان حداقل 20 میلیارد 
کیلـــو وات ســـاعت در ســـال، دولـــت 
مکلف اســـت ظرف 6 مـــاه از لازم الاجرا 
شـــدن ایـــن قانـــون، »ســـتاد راهبـــری 
تجارت منطقـــه ای انرژی« را تشـــکیل و 
ســـند و نقشه راه دیپلماســـی منطقه ای 
انرژی شامل فهرســـت کشورهای هدف 

را تدویـــن نماید.
 داوود منظـــور در مخالفت بـــا بند)ت( 
لایحـــه برنامـــه هفتـــم توســـعه گفـــت: 
براســـاس بنـــد )ت( کـــه پیـــش از ایـــن 
بـــود،  کـــرده  قیـــد  دولـــت در لایحـــه 
بـــا همـــکاری  انـــرژی  بـــه دیپلماســـی 
وزارتخانه هـــای مربوطـــه تأکیـــد شـــده 
بـــود. ولی دوســـتان کمیســـیون تلفیق 
بـــا تغییراتـــی کـــه در بنـــد )ت( ایجـــاد 
کردنـــد، اهدافـــی را تعییـــن کردنـــد که 

قابـــل تحقـــق نیســـت.
 رئیس ســـازمان برنامه و بودجه افزود: 
همان اشـــکالی کـــه به جـــدول در ماده 
)42( وجـــود داشـــت، در بنـــد )ت( هم 
دیده می شـــود. به عنوان مثـــال واردات 
گاز 1.۸ میلیـــارد متـــر مکعـــب انجـــام 
تـــا   ۳ حـــدود  صـــادرات  و  می دهیـــم 
4میلیارد متـــر مکعب اســـت. اما اینکه 
این عـــدد بـــه ۳0 میلیارد مکعب برســـد 
و چنـــد برابر شـــود، هدف گذاری اســـت 
کـــه در اختیـــار دولت نیســـت چـــرا که 
شـــاید طرف مقابل مایل بـــه انجام این 

نباشد.   کار 
بودجـــه  و  برنامـــه  ســـازمان  رئیـــس 
دربـــاره  تلفیـــق  کمیســـیون  ود:  افـــز
ســـوآپ فرآورده هـــای نفتی گفته اســـت 
۵0میلیـــارد متـــر مکعب انجام شـــود در 
حالـــی که ظرفیتـــی که در کشـــور وجود 
دارد و می توانیـــم بـــه آن دســـت یابیـــم 
حداکثـــر 1۵ میلیـــارد متر مکعب اســـت 
و ایـــن عـــدد بســـیار فراتـــر از ظرفیـــت 

است. کشـــور 
 وی خاطرنشـــان کرد: در بند )ت( ستاد 
ویژه تجارت منطقه ای پیش بینی شـــده 
اســـت در حالی که از این نوع ســـتادها 
بســـیار زیـــاد وجـــود دارد و ۳۵0 ســـتاد و 
شـــورا در دولـــت تعریف شـــده اســـت. 
اینکه ســـتاد دیگری بـــرای تجارت انرژی 
تعریف کنیـــم نیازی نیســـت. چرا که در 
شـــورای عالی انرژی این مســـائل مطرح 
می شـــود و اینکـــه بخواهیـــم کارگروه و 
ســـتاد دیگـــری ایجـــاد کنیـــم، خروجی 

نخواهد داشـــت.
 محمدباقر قالیباف که ریاست صحن را 
برعهده داشـــت در این باره توضیح داد: 
آقای منظـــور در اعداد بحث داشـــتند و 
ممکن اســـت ایـــن اعداد در دســـترس 
نباشـــد. ازطرفـــی اینکـــه در نهایت این 
ا بنویســـیم و بگوییـــم مثـــلاً  ر  اعـــداد 
1۵درصـــد محقـــق شـــده اســـت دقیـــق 
نیســـت و همچنین اعداد در نظر گرفته 
شـــده توســـط دولـــت در این بنـــد هم 

اشـــکالات جدی دارد.
 وی خاطرنشـــان کرد: بر همین اســـاس 
بهتـــر اســـت بنـــد )ت( بـــه کمیســـیون 
تلفیق ارجاع شـــود تا اعداد و اصلاح آن 
طبق مـــاده )۵( قانون نفت در دســـتور 

کار قـــرار بگیرد.

عکس: ایرنا

در روزهای اخیر مصوبات 
مجلس با اعتراض رئیس 

سازمان برنامه و بودجه 
مواجه شده است و حتی 

کار به جایی کشیده که 
محمدباقر قالیباف، 

رئیس مجلس هم حق 
را به سازمان برنامه داده 
و به همین دلیل بسیاری 
از مصوبات صحن علنی 

مجلس برای چکش کاری 
مجدد به کمیسیون تلفیق 

بودجه ارجاع شده است

 جداول تخیلی کمیسیون تلفیق 
صدای قالیباف را درآورد

رئیس مجلس شورای اسلامی و رئیس سازمان برنامه و بودجه از جداول 
رؤیایی و تخیلی کمیسیون تلفیق انتقاد کرده و این اهداف را دست نیافتنی 
خواندند.  در جلسه علنی روز دوشنبه )۱۷ مهرماه( مجلس شورای اسلامی و 
در جریان پانزدهمین نشست بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه، نمایندگان 

با ماده )۴۲( لایحه که در حوزه انرژی است موافقت کردند.  پیش از رأی گیری 
محمدباقری بناب، نماینده مردم بناب در مجلس درمخالفت با این ماده 
گفت: به رغم اینکه امکان تحقق این جدول وجود ندارد، دولت را ملزم به 

اجرای این جدول می کنیم و به نظر می رسد دوستان کمیسیون تلفیق، 
رؤیایی به لایحه نگاه کردند.

 وی افزود: اگر امکان سرمایه گذاری در این حوزه ها وجود دارد باید نسبت 
به انجام آن اقدام کرد ولی به نظر می رسد حداکثر ۵ تا ۱۰درصد امکان تحقق 

این برنامه در این جدول وجود دارد و بهتر است دوستان واقعیت های کشور 
را ببینند.  محمدباقرقالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به 

سخنان باقری بناب گفت: با سخنان آقای باقری که می فرمایند جداول را 
رؤیایی تنظیم کردیم موافقم. به عنوان نمونه در تولید بنزین گفتیم در پایان 

سال برنامه هفتم به ۱۲۹ میلیون لیتر در روز برسیم در حالی که هم اکنون 
۱۳۷ میلیون لیتر در روز مصرف داریم.  رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: 
همین الان این جدول کمتر از مصرف روزانه است و باید در مجلس تدبیری 

انجام می دادیم تا نحوه مصرف سوخت بهینه می شد. ۲.۵ برابر کشورهای 
صنعتی، مصرف سوخت داریم.  وی با بیان اینکه باید جلوی بد مصرف 

کردن را بگیریم، تصریح کرد: به عبارتی مصرف از تولید پیشی گرفته که باید 
اصلاح شود.  داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه در مخالفت با ماده 

)۴۲( عنوان کرد: یکی از اهداف لایحه هدف گذاری در بخش انرژی است 
و امیدواریم تا پنج سال آینده شاهد تحول در بهینه سازی انرژی باشیم که 

ظرفیت زیادی برای بهینه سازی باقی است.  رئیس سازمان برنامه و بودجه 
افزود: در تغییراتی که کمیسیون تلفیق در این جدول انجام داده است، 

فراتراز ظرفیت دستیابی است و اگر این موارد اصلاح شود باتوجه به آنچه 
در لایحه پیش بینی کردیم متعهد به انجام آن خواهیم شد.  وی ادامه داد: 

به عنوان مثال بهره وری تولید برق در نیروگاه است. چرا که بهره وری نیروگاه ها 
۳۷ درصد است و دولت هدف گذاری کرده است که این عدد را  به ۴۱درصد 

برساند که کار بسیار سنگینی است.  منظور تصریح کرد: در کمیسیون 
تلفیق این عدد را به ۴۴ درصد رسانده اند که افزایش ۳ درصدی یعنی چند ۱۰ 

هزارمیلیارد تومان سرمایه گذاری لازم است چرا که به راحتی نمی توان هم ۴ 
درصد پیش بینی دولت را محقق کرد و هم اینکه ۳ درصد کمیسیون تلفیق را 

به نتیجه رساند که از نظر ما این هدف دست یافتنی نیست.  رئیس سازمان 
برنامه و بودجه تأکید کرد: نمونه دیگر اینکه میانگین بهره وری نیروگاه های 

جدید ۵۵درصد شود درحالی که بهره وری نیروگاه های جدید ۵۱ تا ۵۲ درصد 
است.  وی با بیان اینکه در نیروگاه های بزرگ و حرارتی با مقیاس زیاد امکان 

تحقق این ارقام وجود ندارد، گفت: لازمه اینکه به ۵۵ درصد برسیم تغییر خط 
تولید مپنا لازم است ولی تحقق پذیری آن جای سؤال دارد.  منظور تصریح 

کرد: بخش دیگری که دوستان کمیسیون تلفیق به آن پرداختند، رشد و 
توسعه ظرفیت پست های انتقال توزیع برق است که ۲۵درصد در نظر گرفته 
شده و باید طبق این عدد سالی ۵درصد به ظرفیت پست ها اضافه کنیم که 
بار مالی زیادی دارد و این افزایش ها و هدف گذاری های اضافی قابل  تحقق 

نیست.  منظور تأکید کرد: به جای تعمیر پست که اغلب مستهلک است باید 
پست احداث کنیم. به عبارتی هم باید پست جدید احداث کنیم و هم ۵ 

درصد به پست های جدید اضافه کنیم که قابل تحقق نیست.

ـــرش بـ

ظرفیت تولید 
خودرو برقی 

۵00هزار پیش بینی 
شده است این 

درحالی است که 
کل ظرفیت تولید 
خودرو در بهترین 

حالت یک میلیون 
و ۵00هزار دستگاه 

در سال است 
آیا خودروسازان 

می توانند یک سوم 
ظرفیت تولید را به 
برقی تبدیل کنند؟ 
این اهداف خوبی 

است اما قابل تحقق 
نیست

 اهداف 
غیرقابل تحقق


